

Sedikit Tentang Sejarah Perundangan Islam

Dalam zaman yang terakhir ini “perundangan Islam” tidak dapat dijalankan dengan begitu tegas oleh umat Islam sendiri, tidak seperti di zaman permulaan perundangan Islam ini berjalan dengan begitu lancar dan mempunyai kuatkuasa yang penuh.

Untuk mengetahui lebih lanjut sebab-sebab merosotnya autoriti perundangan Islam dari suatu masa ke suatu masa hingga ia merupakan suatu perundangan yang hampir-hampir tak dapat dilaksanakan di dalam masyarakat umat Islam sendiri pada hari ini, maka penulis makalah ini telah membentangkan suatu bahasan atau kajian ringkas tetapi lengkap dan bermutu untuk para pembaca mengetahui sebab-sebab mengapa perundangan Islam semakin lesu kekuasaannya di kalangan masyarakat Islam di hari ini. Ikutilah kajian yang bernilai ini untuk dijadikan menungan kita bersama. – Pengarang.

Oleh: Sabri Salam Kolej Islam Malaya

Perkembangan Perundangan Islam:

Kitab-kitab perundangan Islam atau fikah yang kita dapati dan pelajari sekarang ini, kebanyakannya adalah disusun dan dikarang setelah melalui proses perkembangannya yang rumit dan berliku-liku dari zaman permulaannya hinggalah sekarang.

Mengikut ahli *tawārikh* perundangan Islam, perkembangan ini bolehlah dibahagikan kepada bahagian-bahagian yang khusus.

Period pertama:

Perundangan Islam di zaman Rasulullah.

Period kedua:

Perundangan Islam di zaman Khulafa’ al-Rashidin.

Period ketiga:

Perundangan Islam di zaman Sahabat kecil – Tābi‘īn, dari tahun 41 hijrah hingga awal abad kedua.

Period keempat:

Perundangan Islam di zaman mujtahidīn, - dari awal abad kedua hingga pertengahan abad keempat.

Period kelima:

Perundangan Islam di zaman kemunduran ijtihad, - dari pertengahan abad keempat hingga tahun 656 hijrah.

Period keenam:

Perundangan Islam di zaman taklid – dari tahun 656 H hingga ke waktu ini.

Period pertama:

Sejarah perkembangan Islam dalam period ini adalah masih dalam peringkat permulaan, di mana keadaannya sangat mudah dan senang. Oleh kerana sesuatu kesulitan yang bersangkutan dengan hukum, dapat diselesaikan terus oleh Rasulullah sendiri.

Penyelesaian hukum-hukum seperti dalam period ini, tidak dapat dijalankan lagi selepas wafatnya Rasul Allah. Justeru kerana itu pada period-period selepas ini penyelesaian-penyelesaian hukum sangat sulit dan sukar, kerana timbul pendapat-pendapat ulama yang berbagai ragam, dalam masalah hukum.

Sedikit Tentang Sejarah ...

Sumber-sumber hukum di waktu ini ialah, al-kitāb

(al-Qur'ān), al-sunnah (al-ḥadīth) dan ijtihad. Ijtihad di waktu ini sebenarnya tidak terhad kepada para sahabat sahaja, tetapi Rasulullah sendiri pun sama-sama berijtihad untuk menyelesaikan satu-satu hukum, selepas itu baharulah turun wahyu dari Allah sama ada membenarkan hukum yang diijtihadkan itu, atau sebaliknya, banyak kejadian-kejadian seperti ini berlaku di zaman Rasul Allah (S.A.W).

Period kedua:

Dalam period ini sumber-sumber hukum tidak sangat berbeza dengan period pertama iaitu, al-kitāb, al-sunnah, ijmak dan *al-ra'y*. Sebenarnya sumber hukum ijmak dan *al-ra'y* ini, pada zaman Rasulullah dinamakan ijtihad sahaja.

Selepas Rasulullah wafat orang-orang yang bertanggungjawab dengan hukum-hukum ini ialah, sahabat-sahabat Rasulullah terutama Khulafa' al-Rashidin sendiri.

Konsep pengambilan hukum dalam period ini, pertama, sahabat-sahabat akan meneliti dan mencari hukum dari sumber-sumber utama iaitu, al-kitāb dan selepas itu al-sunnah, jika tidak terdapat baharulah mereka berijtihad dengan jalan ijmak dan fikiran.

Oleh sebab sahabat-sahabat di zaman ini masih utuh lagi perpaduannya, maka mereka tidak mengalami kesukaran untuk menyelesaikan satu-satu masalah hukum.

Period ketiga:

Perundangan Islam di waktu ini pula masih berjalan seperti period-period yang telah lalu iaitu, mereka mengambil sumber-sumber yang sama, dari al-kitāb, al-sunnah dan

ijtihad. Ijtihad ini dibahagikan kepada dua pula iaitu dari ijmak ulama dan qiyas. Akan tetapi sumber hukum ijmak ini hampir-hampir tidak boleh dijalankan lagi dalam period ketiga, kerana disebabkan oleh beberapa hal:

Pertama:

Kerana disebabkan pergolakan siyasah yang mula membara di kalangan manusia.

Kedua:

Kerana disebabkan bercerai-berainya ulama-ulama Islam ke seluruh wilayah negara yang duduk di bawah pemerintahan Islam.

Ketiga:

Kerana disebabkan terlampau banyak sangat periwayat-periwayat hadith dan susah hendak membezakan yang mana hadith sahih dan yang mana sebaliknya.

Keempat:

Kerana disebabkan lahir waktu itu manusia-manusia yang membuat hadith-hadith palsu, dan mereka mencampurkan dengan hadith-hadith sahih.

Kelima:

Kerana disebabkan lahirnya puak-puak hamba yang menambahkan sulit lagi perjalanan perundangan Islam, mereka berbuat demikian semata-mata kepentingan individu (perseorangan).

Dengan sebab-sebab yang telah disebutkan tadi, maka perjalanan perundangan Islam mulai dari period ini semakin sukar dan rumit lagi. Terutama sekali yang penting ialah, kerana disebabkan siyasah, kumpulan-kumpulan siyasah yang terpenting di waktu ini ialah, kumpulan shī'ah dan khawārij masing-masing mempunyai perundangan

Sedikit Tentang Sejarah ...

Islam yang tersendiri, di samping ulama *jumhūr* *mu'tadilūn*.

Period keempat:

Selepas kita melalui perundangan Islam period ketiga yang semakin sukar itu, namun dalam period selanjutnya perundangan Islam berjalan terus untuk memenuhi kehendak-kehendak umum.

Perundangan Islam dalam period ini menuju kesempurnaannya, ini disebabkan oleh beberapa hal.

Pertama:

Kerana kemerdekaan berijtihad dibukakan seluas-luasnya kepada manusia (Muslimin).

Kedua:

Kerana perkembangan kebudayaan Islam semakin meluas dan memerlukan hukum yang luas juga.

Ketiga:

Kerana disebabkan perhatian dari khalifah-khalifah dengan memberi perangsang dan penghormatan kepada mujtahidīn.

Keempat:

Kerana disebabkan suburnya semangat manusia, untuk mempelajari dan mengkaji perundangan Islam, dari segenap lapisan manusia.

Kelima:

Kerana bertambahnya masalah-masalah dan kejadian dalam negara yang memerlukan kepada penyelesaian hukum.

Keenam:

Kerana disebabkan lahirnya berbagai-bagai ragam mazhab yang disahkan menjadi ikutan.

Dengan beberapa sebab inilah perundangan Islam bertambah meluas dan mendalam kajiannya. Di samping itu pula para ulama perundangan Islam mula membukakan segala perkara-perkara yang bersangkutan dengannya, juga mereka memberikan tajuk-tajuk dalam satu-satu bahasan yang tertentu.

Tidak ketinggalan juga ulama-ulama perundangan Islam di samping mengkaji masalah-masalah hukum, mereka mengarang kitab-kitab yang menjadi alat untuk pedoman mengeluarkan hukum-hukum seperti, usul fikah kaedah fikah dan lain-lain lagi.

Oleh kerana terlampau luas lautan ilmu pengetahuan yang diharungi oleh mereka, maka timbullah beberapa perselisihan.

Perkara-perkara yang mereka perselisihkan ialah:

Pertama:

Soal-soal menetapkan makna lafaz al-kitāb dan al-sunnah.

Kedua:

Soal al-sunnah menjadi sumber hukum.

Ketiga:

Soal menetapkan amalan-amalan Sahabat menjadi hujah.

Keempat:

Soal ijmak menjadi hujah.

Kelima:

Soal menetapkan *maṣlahah mursalah*, *qiyās*, dan *istihsān* menjadi dasar perundangan Islam.

Dari beberapa sebab yang tersebut di atas tadi maka timbullah pendapat ulama dalam satu masalah hukum dan setengah dari mereka mengeluarkan pendapatnya yang tersendiri. Dari sini terbitlah berbagai mazhab.

Sedikit Tentang Sejarah ...

Mazhab-mazhab yang terkenal dalam Islam ialah, Mālikī, Ḥanbalī, Shāfi‘ī dan Ḥanafī. Ada banyak mazhab-mazhab lain yang timbul, seperti mazhab al-Laythī, al-Awzā‘ī dan lain-lain lagi, mazhab ini tidak kekal hingga sekarang, kerana pengikut-pengikutnya tidak ramai.

Period kelima:

Waktu period kelima ini dunia Islam mulai berpecah-belah, lantaran politik yang kalut. Gerakan ilmu pengetahuan mulai malap dan merosot, kemerdekaan berfikir berijtihad telah lesu dan ulama-ulama sudah tidak berminat lagi untuk berusaha ke arah itu.

Dengan beberapa situasi yang tersebut tadi bolehlah dianggap bahawa period kelima ini, sebagai zaman kemunduran ijtihad dan permulaan timbulnya faham taklid.

Ada beberapa sebab yang menimbulkan kepada kemunduran berijtihad dan timbulnya faham taklid di antaranya:

Pertama:

Kerana meresap ke dalam jiwa para mujtahidīn roh bertaklid, tidak percaya kepada dirinya sendiri, mereka menganggap dirinya tidak mampu untuk berijtihad, oleh itu mereka hanya berusaha menguatkan mazhab-mazhab yang sudah ada dari zaman keempat lagi.

Kedua:

Fanatik kepada mazhab, kerana itu terjadi perselisihan fama dan memburukkan antara satu mazhab dengan yang lainnya.

Ketiga:

Disebabkan kerana perdebatan yang tidak jujur, kerana mereka hanya berdebat untuk kepentingan khalifah-khalifah sahaja, tujuannya untuk mendapat tempat di sampingnya.

Mereka berdebat tidak seperti ulama-ulama dalam period sebelumnya, yang benar-benar mencari perkara yang benar dan bersesuaian dengan kehendak-kehendak Islam.

Sekalipun dalam period kelima ini, manusia sudah tidak mampu untuk berijtihad lagi dengan secara bebas dan merdeka, di samping itu pula unsur-unsur taklid sudah mula lahir. Namun kita tidak melupakan juga usaha-usaha yang diberikan terhadap perkembangan perundangan Islam, di antaranya:

Pertama:

Menyatakan ‘illah-‘illah hukum.

Ulama-ulama period ini berusaha mencari ‘illah hukum yang diberi oleh ulama sebelumnya, untuk menjelaskan lagi apa sebabnya satu hukum itu lahir, di samping itu pula mereka mentaqdirkan hukum yang belum berlaku.

Kedua:

Berusaha mentarjihkan dalam satu-satu masalah yang berbeza-beza hukumnya dan mengambil satu-satu hukum yang benar-benar kuat dalilnya.

Ketiga:

Menguatkan mazhab yang mereka anuti, dengan menerangkan kelebihan imam mereka masing-masing, di samping itu pula mereka menguatkan pendapat imamnya dengan mengemukakan dalil-dalil dan mengadakan perdebatan.

Dalam period kelima bermulanya faham bertaklid dalam Islam, ini adalah disebabkan oleh beberapa perkara, di antaranya:

Sedikit Tentang Sejarah ...

Pertama:

Pengaruh penuntut-penuntut perundangan Islam itu sendiri, dengan jalan memberi penerangan-penerangan kepada orang ramai, supaya menganuti mazhab yang mereka pilih.

Kedua:

Pengadilan dan kehakiman. Dalam perkara kehakiman ini orang-orang awam telah dipengaruhi oleh satu-satu mazhab, mereka tidak mahu berhakimkan kepada qadi yang bermazhab lain dari mazhab ikutannya.

Ketiga:

Tersebarnya kitab-kitab mazhab, tiap-tiap mazhab membukukan pendapatnya, dengan ini semakin banyaklah pengaruh mazhab kepada umum.

Period keenam:

Period keenam ini sebenarnya masa bertaklid semata-mata, tidak ada ulama-ulama yang berani lagi berijtihad secara bebas seperti masa-masa sebelumnya, mereka menutup rapat pintu berijtihad kepada manusia, hingga keluar fatwa yang mengatakan ((Barangsiapa yang keluar dari mazhab dipandang sesat)). Begitulah beratnya pandangan manusia jika tidak bertaklid kepada satu-satu mazhab.

Oleh kerana fatwa seperti inilah menjadikan manusia beku bukan sahaja dalam segi perundangan Islam sahaja, malahan menjangkit kepada ilmu pengetahuan lainnya.

Period keenam ini bolehlah dibagikan kepada dua peringkat:

Pertama:

Dari tahun 656 hingga abad kesepuluh. Dalam peringkat ini ulama masih mampu lagi untuk

berijtihad, tetapi mereka takut kepada cacian manusia, usaha yang diberikan hanya menerangkan kitab-kitab lama yang sulit dan susah untuk difahami.

Kedua:

Dari abad kesepuluh hingga sekarang. Tidak ada usaha baru yang diberikan dalam perkembangan perundangan Islam. Ulama waktu ini mempelajari sahaja kitab-kitab lama dari period keempat dan kelima.

Kesimpulannya ulama-ulama dalam period ini sudah lesu untuk berijtihad, kerana sebab-sebab yang telah diberikan, di samping itu ulama-ulama sudah putus hubungan antara satu dengan yang lain untuk bertukar-tukar pendapat.

Demikianlah sedikit sejarah perkembangan perundangan Islam untuk menungkan kita bersama, dan bagi kita sekarang untuk membangun kembali setelah kita pelajari sebab lesu dan merosotnya jiwa umat Islam untuk berijtihad, dengan jalan menyusun kembali kitab-kitab perundangan Islam dengan susunan yang teratur dan bersistematik, semoga dengan jalan ini Islam akan kembali ke puncak zaman gemilangnya, setelah ketegasan perundangannya hampir-hampir lenyap beberapa abad.

Sumber-sumber kajian:

1. Muḥammad al-Khuḍrī: Dalam ((*Tārīkh al-Tashrīḥ al-Islāmī*)).
2. M. Hasbi Ash Shiddieqy: Dalam ((Pedoman Hukum Sharḥ)).
3. Professor M. Hasbi Ash Shiddieqy: Dalam ((Pengantar Hukum Islam)).
4. Zulkifli Muhammad: Dalam ((Masyarakat dan Syariat)).
5. Muḥammad ‘Alī al-Sā’is: Dalam ((*Tārīkh al-Fiqh al-Islāmī*)).